
. IzvjeStaj CenlIa za lDosredovanje za 2019. 

Poravnanje kao 
izvrsna isprava 
PODGORICA -Ргета poda
cima Centra za posredowl1je 
u рro510ј godinije Ьгој рп
jedloga za пUrtiо rjesavanje 
spoгaprijeutuZenja'porastao 
za 215 posto u odnosu па go-

. "dinu ргјје. Od (оgз221 prijed
log se odnosio па ~d.tlе spo .. 
rove, 2S па imovinskeJ dokje 
u 68 ргеdшеta drZзvз bila tu
zena. Samo dva ыпјеdlоga za 
posгedovanje рпје podnose
пја мЬе odnosila 5U se па 
роroшcnе sporove. Do оуоgз. 
nije d0510 zbogobaveznog 
роkuSзја гјeSavзnја гаdnih 
odnosa vansudskih ргedше
ta, sшаtгaјu u Centгu. 

- Тзkvib pгedmeta maltene i da 
nјје bilo и 2019. godini s obzi
romdајеvеCiпаgradапз, shоd
по геlеvзпtnim ргорisiша i do
radasnjoj praksi, bila upoznata 
samo sa radorn Agencije za 
miгпо гјеsз\ranје radnih sporo
va.Medutim,sa izmjenarnaZa
kona о drzavninl sluzbenicima 
ј пafuјeStепicimз i donosenjem 
no\rogZakona О гadu, kojirnaje 
predvidena оЬз\'еzа pokusaja 
rjesavanja radnog spora ргјје 
pokretanja sudskog postupka i 
pred Centrom za poSredO\fan
јеm, пе samo Agencijom, za 
ocekivatije da се u 2019.godini 
Ысј уеСј Ьгој tak\rih predmeta, 
sto се umnogorne zavisitij.od 
drugih faktoru - navodi se и 
izvjeStajuo radu Centra za рго
tekJu godinu. 

RADNI SPOROVI 
NAJBROJNIJI 
E\ridentan је РОТзst Ьгоја rad
пјћ sporova koje su ириСјуаН 
osnovni sudovi. posebno pod
goricki i niksicki, а1ј је i da1je 
уеСј Ьгој .опЉ koji i pored za
konske obaveze to nijesu cini1i 
ili jesu u zanemarlji\forn Ьгоји. 
U izvjestaju se navodi da od 
ukupno 1.908 prijedloga рооге
dovanje пјје ргЉуасепо u 414 
slucajeva. sporazum је posti
goutu 845,doku 62slueaja nije 
doslododogovora. Тrenutnoje 
и гadu 587 predmeta,od сеgзје 
najvise radnih sporova. 
U prosloj godini ои ,а posredo
уanје najvise Ыli zainteresova
ni zaposleni i poslodavci.dokje 
i daljeveomamali Ьгој privred
niЬ sporova u kojima stranke 
pristaju па posredovanje. Za 
medijaciju nijesu ЬШ пагосјсо 
zainteresovani пј опј koji su 
tuiШ дгZзуи. 

Тзkо је od 958 radnih sporova 
ороrзzит postignutU429 pred
meta,medijacija jeodbijena и 33 
slucaja, dok ои и toku јо' 494 
predmeta. Od 187 porodicnih 
орогоу'!, nјш 87 odbilo је medi
јасјји. sporazum је postignut u 
57 slucajeva, dok и 38 nije. Od 33 
privredna spora, сем su u radu, 
уеБпа пјје prihvatila posredo
vanje, а пјје postignut nijedan 
sporazum. U sporovima u-koji
та је drzava ruzena bilo је 110 
predmeta, alј сзk 77тје рпЬуа
шо posredovanje. dok је spora
zum postignut samo u tri sluca
ја. Velikijeprocenatsporazuma 
u krivicnim sporovima, ра је od 
42 predmeta sporazum posti
gnutu38. 
- UporedujuCi Ьгој postupaka 
posredovanja, Сј. -Ьгој ирисе
nih, Ьгој odbijenih i Ьгој га
zmаtгапЉ, odnosno uspjesno 
rjesenih predmeta и postupku 
posredovanja и odnosu па 
2Щ8. godinu, то"е se konsta
tovati da ј е и 2019. godini od 
strane sudova ирисепо 13 od
sto vise predmeta, 58 odsto је 
manје neprihvaeenih postupa-

ka posredovaI1ja, 123 odsto vise 
postupaka u kojima је posti
gп.utsрогazlll11 i 78 odsto тзв
је postupaka и kojima nјје ро
stignut sрогзzuш - п.аvоdi se и 
iZ\~eStaju . 
Iz Сentrз ukazuju па veliki Ьroј 
advokata koji i dalje пе pгiћya
саји posredovanje kao п.зСiп 
rjesavanja sporova п.зglаSауа
јиСј da пј opsta пј strucna јау
nostjos пјје dovoljno informi
sal1a, iako Сепсаг иlзZе yelike 
пароге u саји podizanja пјуоа 
informisanosti о prednostima 
posredovanja. 

IZMJENAZAKONA 
Ргјје neRoliko mjesecije и sku
pstil1sku proceduru usao Za
kOI1О зlеегпађvnот tјеSЗ\fanји 
sporO\fa, аН s obzirom па epide
тјји korona virusa, niје pozna-' 
to kada се о пјепш odlucivati 
poslanici. Donosenjem ovog 
zakona biceomogucen brz јећ
kasan паБп rjeSavanja sporova 
Ье, pokretanja sudskih postu
рзkа, sto се obezbijediti ргаvnи 
sigurnost gradana i bolji poslo
\rni Зn1Ыјепtu Сгпој Gori, sma
(Та direktorica Centra Мarinа 
Lutovac. 
- U'cilju sto efikasnijegi ekono
micnijeg rjesavanja sporova, 
zakonomje propisana oba\'eza 
srranaka dase u odreaenoj vrsti 
орога, РГојје pokretanja postup
ka pred sudom, obrate medija
Соги radi pokusaja rjesavanja 
spora medijacijom, dok је, sa 
drugestrane, predvidena i оЬа
veza suda da u odredenoj vrsti 
spora obavezno ирисј srгanke 
па ргуј sastanak sa rnedijato
гот radi pokusaja rjesayanja 
spora-medijacijorn - navodi Lu
toуас. 

Predvideno је da medijacija u 
porodicnim i sporovima РГОђУ 
drzavne i loka]ne иргауе bude 
besplatna, sto је posebno ,nа
сајпо zagradane, smatra Luto
уас, јтајиСј u vidu da је veliki 
Ьтој sporo\ra pred sudovima iz 
ovih obIasti. 
- Ovim zakonom se ро prvi put 
uvodi i moguGDost rjesavanja 
sporova putem гanе neutralne 
осјепа spora sto z:naci da се 
stranke тосј da se obrate пеzз
visnom_evaluatoru, kojije za
duien da sagleda dokaze i izja
ve stranaka i da strankama da 
obrazlozenu пеиtralли осјепи 
сiпјеniспih i ргаvnih еlетепа
ta njihovogspornogodnosa. Na 
osnovu ovakve леutralпе осје
nе spora, stranke mogu odluciti 
da pred nezavisnim evaluato
гот zakljuce рогаvnanје i time 
rijese spor, neizlaZuci se mogu
Сјт dugotrajniт i skupim sud
skim procedurama - оЬјa.sпјаvа 
Lutovac. 
Iрзk, опо sto је пајузZпјје jeste 
da се рогаvnапје zakljuceno u 
postupku medijacije biti izjed
пасепо sa sudskim poravna
njel!l ј ег се јтаь svojStvO izvrs
ле isprave. То znacr da се 
stranke svoja potraiivanja 
urvrdena u posrupku medijaci
је тоСј naplatiti prinudnim ри
tem, оЬјзSпјауа nasa sagovor
пјса. 

Сепtзг za posredovanje се, па
kon usvajanja ovogzako.na, rad 
nasfaviti kao Centarza altema
ti упо rjesavanje sporova koji се 
obavljati poslove medijacije i 
гзле neutralne осјепе sporova, 
te podsticati i unapredivati do
stupnost vап.sиdskоg rjesava
пја sporova, stoji и izvjestaju. 
Trenutno је и Сгпој согј regi
strovano 112-posrednika speci
jaJi zovanih za privredne sporo
ve i 38 zakrivicne, ~M.Lk. 
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Studeriti Iva Draskovic i.Andrija BanoviC о onlajn nastavi i 
preporukama Nacionalnog kоorclШасiопоg tijela . 

Spremno docekati 
ukidanje mjera i 
povratakna fakultet 
PODGORICA - Ostati do
l11аје priliCno tesko. Preda
vanја па fakultetu su pгeki
nuta, drustveni zivot пе 
postoji. A1i smo u ОУОI11е za
јеdnо i тoгarno dati svoj 
doprinos u cilju poboljsanja 
opsteg stanja -кзZе studen
tkinја prve gоШnе Falkulte
ta politickih паша Univer
ziteta Сrnе Gore, Iуа 
Dгaskovic. 

Vlada је kao jednu od тјега 
za sргесаvалје sirenja zaraze 
od novog.\Iirusa korona ]6. 
marta' obustavila nasta\'u u 
sko lama i па fakultetima. 
U ruverzitet је \'Гlо brzo odgo
vorio па tu kriznusituaciju i 
uz koriseenje savremenih 
tеhлоlоgiја organizovao оп_ ' 
Јајn predavanja. Ivaje odmah 
pocela daje pohada. 
- S\Ie sto пат је potrebno ј е
ste pristup internetu i odgo
уагајиса aplikacija. Materijal 
za исепје је obezbijeden, а 
profesorima mozemo da ро
stavljamo pitanja - kaze Iva 
zado·voljno. 

NAVIKE 
Priznaje da јој nedostaje ио
Ысајепа rutina - odlazak па 
faku ltet, druzenje оа prijate
Iјјта i1i setnjagгadom aIi " је
гuje da оуи sitauciju mogu 
iskoristiti па kvalitetan паСјп. 
- Za mnoge stvari и погтаl-

DRASKOVIC: Materijal za ucenje је dostupan, а profesorima 
mozemo da postavljamo pitanja. Nedostaju mi drиzenja, ali 

. se visak slobodnog vremena moze korisno potrositi 
BANOVIC: Мој fakultet u Beogradujos nije omogucio оnlајп 
nasta:vu. Imejl kOQsultacije пе mogu zашiјеniti zivu rijec 

пјт okoInostima nedostaje 
пат Угеmеnа. Na ргјmјег da 
odgledamo film Ш pricitaтo 

knjigu. Sada to mozemo da 
radimo - objasnjava Iva i do
daje kako је sve kroz sto sada 
prolazimi korisno i роиспо 
iskustvo. 
Вгисо' Gradevinskogfakul
teta u Beogгadu Andгija Ва
novie, vratio se nakon рго
gla se nja epidemije и 
Podgoricu . !<ada j~ о nastavi 

гјјес, оп za sada пета sl'eee 
kao vi~okoskolci u Сгпој Go
гј, јег predavanja па tarnos
пјет univerzitetu jos nijesu 
оrgaлizоvапа опlајп. 
- Kompletan materijal za rad 
је u vidu prezentacija, kratkih 
videa i skripti dostupan па ЈП
ternetu. Medutim, koliko god 
da se profesori trude da пат 
izadu и susret puteln јтејl 
konsultacija, mnogo ј е teze 
gradivo savladati bez zive гј-

ј еСј. Mada, s obzirom па (о 
kakve nas оЬзvеzе ocekuju 
kada se vтatimo и fakultetske 
sale, ueiti dOlna рзш пе Ы tre- . 
balo p,.edstavljati ргоЫет, 
уее podstrek da пе zaostaje
то, da svakodnevno иёiпlO -
objasnjava Andrija. 

PREPORUKE 
1011 smatra da slobodno угјје
те kog sada imз -visе nego 
јпасе moze dase korisno i ра
metna organizuje. 
- Uvijek postoje obaveze koje 
odgadamo za neki erugi put, 
пе stignепlО d~ исјто strane 
jezike. da se vratimo starom 
hoblju ili zapocnemo novi ... 
Sve је do.nas - kaze Алdгiја. 
Iva i Алdгiја kazu da postuju 
тјеге kojejedollijela Vlada i 
slusaju savjete strucnjaka ko
јј se odnose па suzbijanje si
гепја novog korona virusa. 
Svima рогисији da rade isto. 
- Postujte naredbe, sprovodi
te mјеге, docekajmo spremni 
povratak и redovno stanje -
рагисији viS9kosk9lci . 

Damjan NIKCEVIC 

-Vrijednost Вiotehnickog fakulteta i роlјOlэrivrеdпе proiz.vodnje sada najuoeljivija 

Onlajn nastava omogucava 
vise vremena za исепје 
PODGORICA - Na Biotehnic
Коm fakultetu Univeгziteta 
Сrnе Gore studenti vide РГМ
nost оnlaјn nastave uglavnom 
u viSku vremena za ucenje, ali i 
nostalgicno gledaju ruisve опе 
mogucnosti koje imaju u пог
пialnim okolnostima. 
Predstavnik studenata ovog fa
kulteta SaSaRoCennavodi dana 
Biotehnickom fakultetu onlajn 
nastava funkcionise пајуесјт 
dijelom preko postavljanja та
terijala па sajtu fakulteta, sto је 
ро пјеmи prednost, аli za гзzи
mij~vanje mасегјјаlа nedostaju 
okolnosti iz иоЫсајепе nastave. 
-Laborato"ijske' ујеЊе koje za
htjevaju prisustvo и laboratoriji 

пјје moguec izvesti, dok za опе 
kojepodrazumijevaju samo сео
гјји izvodimo i dobijamo јп
strukcije- navodi Rocen, pise па 
portalu UCG. 
Dodaje da su nekada potrebna 
podrobnijaobj.snjenja i konsul
(асјје za spccificne predmete iz 
oblasti stocarstva i ЫЈјnе proizI
magevodnje, za koja su potrebna 
dodatna оЬјзSnјепја i odredene 
konsultacije sa profesorima. 
Studenti il1formacije i sve nedo
иmјсе mogu dobiti putem sajta, 
mејЈа predmetl1ognastavnika, а 
i uloga predstavnika ро godina
та olak.Sava komunikaciju. 
-КаоstudеntроvјегеnikВiоteh
.nickog fakulteta јтат уеота 

dobru komunikaciju sa dekani
сот Bozidarkom Markovic i 
prodekanicom za nastavu Snje
zanom Hmcic. Iтато уајЬег 
grupe koje kolege koriste "а brzi 
protok informacija i lakse оЬа
vjestavanjestudenatao svim ро
trebnim informacijama- пауео 
је Rocen. 
Najbolji vid kоnшnikасiје, sma
сга оп, је stalna komunikacija 
рисеm тејlа, kao i korisccne 
МооЈЈе platformc, и оnој тјегј 
koliko је to nlO!,'Uce za speci nспе 
predmete. Student посеn пауо
di dastudentima, а Сајети Непо, 
nedostaje druienje i studentska 
putovanja, јег se situacija sa уј
гиоот kovid-19 zadesila и vrije-

те kadasu trebali daimaju Ьгој
па studijska putovanja. 
-ТГаdiciопаlло, и mаји, studenti 
Вiоtеlшiсkоg fakulteta ои treba
Јј da idu па jedan od najvecih 
sajmova poljoprivrede u Еугорј 

- sajam po ljoprivrede u Novol11 
Sadu. Takode smo trebali Ја Ьи
demo i ove godine ucesnici 
Agгonomijade - skup svitl stu
denata poljoprivrednih fakulte
ta iz bivse Jugoslavije- navodi 
student Rocen. 
Uprkos nostalgiji, p"edstavnik 
studenata svojim kolegama ро
гисије darostanu.kuCi i postuju 
тјеге propisane od stral1e-dl'
zavnih organa, јег је to u сНји 
ocuvanja njillOvog.zdravlja i sto 
I'anijeg vracanja погmаlпоЛ1 
ful1kсiопisй.пји i ivota. 
-Neka svi tek sad vide kakve угј
jednosti l10si poljoprivredlli (a~ 
kultet је,' se bez Ьгапе IlС moze
zakljucio је Rocen. к.Ј. 


